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AB Bakanı: “Türkiye’nin 

Transatlantik’e mutlaka taraf olması 

gerekiyor” 
İSO Yönetim Kurulu Başkanı Erdal Bahçıvan, Türkiye’nin, AB ve ABD arasında 

müzakere edilen Transatlantik Ticaret ve Yatırım Ortaklığı’na (TTIP) taraf olmamasının 

yıllık maliyetinin 5 milyar dolar olacağını söyledi.  

AB Bakanı Bozkır: “Türkiye’nin mutlaka taraf olması gerekli. Aksi takdirde etkisi sadece 

birkaç milyar dolarlık zarar olmayacak, ekonomi ve ticarette yaşama gücünün çok zor 

olacağı bir dönemle karşı karşıya olacağız.”   

Eski DTÖ Genel Direktörü Lamy: “TTIP, AB ve ABD’nin aynı standartlara sahip 

olmasını sağlayacak. Bu aslında Türkiye için güzel bir haber.” 

İstanbul Sanayi Odası (İSO) dünyada sayıları giderek artan bölgesel serbest ticaret 

anlaşmalarının Türkiye başta olmak üzere ülke ekonomileri için önemini düzenlediği 

konferansta ele aldı. “Yeni Nesil Ekonomik Diplomasi: Dünyada Artan Bölgesel Serbest 

Ticaret Anlaşmaları ve TTIP Müzakereleri Konferansı”na İSO Yönetim Kurulu Başkanı Erdal 

Bahçıvan’ın ev sahipliğinde Avrupa Birliği Bakanı Volkan Bozkır ve Dünya Ticaret 

Örgütü’nün 2005-2013 döneminde Genel Direktörü olan Pascal Lamy konuşmacı olarak 

katıldılar.   

İş dünyasının yoğun ilgi gösterdiği konferansın açılış konuşmasını yapan Bahçıvan, Gümrük 

Birliği nedeniyle AB’nin imzaladığı her anlaşmanın Türkiye’nin de imzalama zorunluluğuna 

dikkat çekti. Bahçıvan, “Yirminci yılındaki Gümrük Birliği’nin kapsamının değişen ticari 

koşullara uygun olarak genişletilmesi gerektiğine inanıyoruz. Transatlantik Ticaret ve Yatırım 

Ortaklığı”nın (TTIP) ivme kazandığı bir süreçte bu öneri son derece önemlidir. Bu nedenle, 

Gümrük Birliği’nde yapılacak revizyonla birlikte, Türkiye’nin üçüncü ülkelerle ticaretinde 

mağduriyet yaşamaması için her türlü tedbirin alınması gerektiğini burada özellikle ifade etmek 

istiyorum. TTIP’e taraf olamazsak, bunun ülkemize yıllık maliyeti 5 milyar doları bulacak.”   

Bahçıvan ile birlikte konferansın açılış konuşmasını yapan Avrupa Birliği Bakanı Volkan 

Bozkır, AB ve ABD arasındaki Transatlantik Ticaret ve Yatırım Ortaklığı’nın sadece bir serbest 

ticaret anlaşması (STA) olmadığını, bu yüzyıl için bir reform ve devrim niteliği taşıdığını 

söyledi. Sadece bir bölümü STA olacak olan TTIP’nin aslında ABD kıtası ile AB arasında 

ekonomik bir işbirliği mekanizması anlamına geldiğini vurgulayan Bozkır, “TTIP’ye taraf 

olmamak, Türkiye’nin sanayi ve iletişim devrimini kaçırması ile aynı çerçevede düşünülecek 

bir eksiklik olacaktır. Türkiye’nin mutlaka taraf olması gerekli. Etkisi sadece birkaç milyar 



dolarlık zarar olmayacak, ekonomi ve ticarette yaşama gücünün çok zor olacağı bir dönemle 

karşı karşıya olacağız” şeklinde konuştu.   

Türkiye’nin önünde iki önlem var 

Türkiye’nin önünde TTIP’nin olası zararlarına karşı iki yöntem olduğunu vurgulayan Bozkır, 

şunları söyledi:  

“Gümrük Birliği’nin güncellenmesine bu yıl başlanacak. Tarım, hizmetler ve kamu alımı gibi 

konular henüz Gümrük Birliği’ne dahil değil. Güncelleme ile 150 milyar dolar olan AB ile 

ticaret hacmimizin 300 milyar dolara çıkma potansiyeli var. ABD-AB arasındaki ticaret 

hacminin yaklaşık 700 milyar dolar olduğu düşünülürse, 300 milyar doların ne kadar önemli 

olduğu ortaya çıkar. Bu noktada TTIP’ye karşı iki yöntemimiz var; ilki Gümrük Birliği 

güncellemesinde şu maddenin mutlaka koydurulması; AB eğer üçüncü ülkelerle anlaşma 

imzalarsa, Türkiye de otomatikman imzalamış sayılacak. Bunun TTIP imzalanmadan önce 

yapılmasını istiyoruz. Eğer bunu TTIP öncesinde imzalarsak, TTIP hükümlerinin Türkiye için 

de geçerli olacağı sonucu ortaya çıkacak. Aksi takdirde ABD ile Türkiye arasında bir STA 

imzalanana kadar, AB ile ABD arasındaki Transatlantik’in her yıl bize her yıl zarar eklediği bir 

durum ortaya çıkacak. Biz bunu kaldıramayız. O noktada Gümrük Birliği’nin dondurulması ya 

da TTIP kısmının dondurulması gerekebilir.  

Diğer yöntem ise şu; eğer Gümrük Birliği güncellemesi TTIP öncesi olmazsa, TTIP’ye bir 

madde eklenmesini istiyoruz. O da ‘TTIP, Gümrük Birliği’ne üye ülkelere de uygulanır’ 

şeklinde olacak. İş dünyasının bu tablo içinde olması önemlidir. El birliği ile bu sorunların 

üstesinden geleceğiz.” 

 

Lamy: “TTIP Türkiye için iyi bir haber” 

Konferansa konuşmacı olarak katılan Dünya Ticaret Örgütü’nün 2005-2013 döneminde Genel 

Direktörü Pascal Lamy de AB ve Türkiye arasındaki Gümrük Birliği’nin “mükemmel” 

olmadığını belirterek, “AB ile çalışmayan iki sektör olan tarım ve hizmetler konusunun mutlaka 

çözülmesi gerekiyor. Bununla birlikte AB ve Türkiye arasındaki temel sorun, ‘gelecekte 

Türkiye’nin iç pazara katılıp katılmayacağı’ konusudur” diye konuştu. AB ve ABD arasında 

müzakereleri süren TTIP’nin ise Türkiye için büyük bir sorun teşkil etmeyeceğini vurgulayan 

Lamy, şunları söyledi:  

TTIP, AB ve ABD arasında yüzde 20 oranında korumacılık içeriyor. Yüzde 80’lik büyük kısmı 

ise ihtiyat yani tedbir ile ilgili konular. Kısaca TTIP, AB ve ABD’nin aynı standartlara sahip 

olmasını sağlayacak. Bu aslında Türkiye için güzel bir haber. Bu noktada Türkiye’nin ihtiyatla 

ilgili problemlerine bakmak lazım. Türkiye’nin ihtiyatla ilgili problemleri bugünden farklı 

olmayacak. Türkiye’nin AB ihtiyat standartlarına uyması gerekecek. Yani en basitinden tavuk 

ihraç edecekseniz, tavukla ilgili maddeye, oyuncak ihraç edilecekse oyuncak güvenliği 

standartlarına uymanız gerecek. AB standartları için bildiğim kadarıyla zaten Türkiye’ye 

danışmıyor. TTIP’nin ortaya çıkaracağı düzenlemeler, iki kıtanın aynı ihtiyat düzeyi ve aynı 

idari seviyeyi uygulaması anlamına gelecek. Bu da Türkiye için iyi bir haber. Diğer yandan bu 

anlaşma olacak mı bilmiyoruz. AB Komisyonu’nun resmi duruşunu bilmiyorum ama olursa 

kısa değil uzun bir zaman diliminde olacak. AB-ABD arasındaki bu iş beş yılda bitmez. İki 

yılda düzenlenecek diyenler çılgındır. Ayrıca TTIP konusunda Türkiye yalnız değil. İsviçre, 

Norveç, Kanada, Meksika da sizler gibi aynı soruları soruyor.” 

 


